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El Club Universitari 

   
Vaig nàixer a Tortosa, a la Clínica de L’Aliança. I vaig passar a viure, 

ràpidament, a Remolins, que és a on vivia la meua família des de sempre. El 

vuit d’octubre de l’any 1957. 

   

Vaig entrar al Club Universitari, crec que tenia setze anys, quan devia fer sisè 

de batxillerat; en aquell moment, al curs 73-74. S’acabava de comprar el 

Casal Tortosí i  era el moment inicial de moltes expectatives, de moltes ganes 

de fer coses. 

 

Per a mi van ser anys de molta intensitat: setze, disset, divuit, dinou anys. Era 

quan t’obres a la vida realment, i, a més, l’activitat del Club Universitari lligada 

amb el component polític que tenia en aquell moment, i l’oposició al 

franquisme, evidentment, feia viure-ho amb molta intensitat.  

 

Activitats, les ordinàries del Club Universitari, que solien ser: organitzar recitals 

de cançó, en aquell moment Nova Cançó Catalana, cantants compromesos, 

cantautors en castellà, disc fòrums, activitats de teatre, conferències, taules 

rodones... Tot allò que podien ser activitats culturals en general i que tenien un 

fort component reivindicatiu i antifranquista. 

 

 

La censura 

 

La censura sobre els continguts. Recordo perfectament els fulls de les lletres 

dels cantants, amb textos retallats. En alguns casos, retallaven la cançó que no 



estava autoritzada, o en altres, el segell aquell que ha sortit moltes vegades en 

reportatges, això de “CENSURADO”, posat damunt. 

 

Després, hi havia una altra mena de censura, que era la de crear dificultats 

administratives, que vam patir molt, per impedir les activitats del Club.  

 

Com que estàvem en un moment, ja, que era molt de transició; encara vivia 

Franco, però ja estava molt al final, jo crec que el Règim ja no s’atrevia a 

prohibir obertament certes coses, o intentava no fer-ho. Atrevir-se potser 

s’atrevien a tot, perquè encara mataven gent, però intentaven guardar, en 

certa manera les formes. Llavors, normalment, l’excusa eren sempre motius 

administratius: ens faltava un segell, no teníem el permís per fer activitats 

cobrant entrada..., tota una sèrie de qüestions que ens obligaven a 

desenvolupar la imaginació. 

 

En no ser una entitat amb llicència d’activitat comercial, ens prohibien cobrar 

entrada, cosa que ens feia inviables les activitats: si no podies cobrar entrada 

difícilment podies fer un recital.  Llavors ens vam haver d’inventar que fèiem 

l’activitat i cobràvem una derrama als que eren socis, i una quota d’un mes 

per als que no n’eren. I d’aquesta manera podien entrar, i evidentment, allò 

no era una entrada.  

 

Recordo perfectament un dia estant a la taquilla, al mig d’un passadís, amb 

una tauleta i una cadira d’aquelles plegables i una caixa de cartró venent 

entrades amb dos companys més del Club, i estàvem venent-los un rebut de 

soci d’un mes. Es va posar un policia de la Brigada Políticosocial a la cua, això 

ho vaig saber després. Anàvem venent entrades allà, i es veu que va 

preguntar a algú. Diu: “Oiga, ¿esto que lleva aquí que es?”. I diu: “Esto es la 

entrada”. A aquell li vam donar un tiquet a canvi d’un preu. 

 

Llavors, arriba fins al lloc a on estàvem, me’n recordaré tota la vida, i 

m’ensenya una xapa. A mi em va semblar un clauer, era la xapa de policia. 

Diu: “Esto se acabó”. I allò em va impactar perquè estava comptant diners i no 



sé què, i de cop veus algú que t’ensenya una cosa lluent allà i diu: “Esto se 

acabó”. Vam fer cap a Comissaria aquella nit. No t’empresonaven, però  te 

portaven allà, et prenien declaració, t’intimidaven d’alguna manera. I van 

requisar tota la recaptació, i, bé, una forma de marejar. És l’exemple d’allò 

que, amb diferents variants ens passava sovint. 

 

La lluita  antitransvasament  

 

La primera lluita va ser molt de grups minoritaris i organitzats. No hi va haver 

estes mobilitzacions massives. El Club Universitari estàvem en contra dels 

projectes de transvasament.  Una de les coses que es va fer va ser l’obra “H2O, 

igual a dinero”, que va sorgir d’un grup de gent que érem del Club i que vam 

organitzar una obra de teatre.  

 

Vam voler muntar un grup de teatre. Aquí vam fer una obra, encara me’n 

recordo, de Carlos Muñiz que es deia El Tintero. La vam representar per les 

pedanies, al Casal Tortosí, i per diferents llocs. Després es va donar continuïtat 

al grup, però jo ja me’n vaig sortir.  

 

Va ser un èxit, perquè van saber fer una obra reivindicativa, i, alhora, amb una 

fina ironia que, realment, als llocs que es va representar, va funcionar molt bé.  

 

 

Futur del Club Universitari 

 

El Club, amb l’operació de compra del Casal, va obligar que allò que érem 

una colla de gent jove, estudiants, que volíem fer moltes coses i les fèiem, de 

cop ens vam començar a veure implicats en crèdits signats, parlant 

d’amortitzacions, etcètera. I amb una angoixa permanent per les operacions 

econòmiques, cosa que va ser terrible, va esmortir l’activitat de l’entitat.  

 



Finalment, es va fer l’acord amb la Diputació Provincial, que va permetre 

recuperar l’edifici, però vam haver de sortir de l’edifici molt de temps, i allò va 

acabar d’esmorteir el Club Universitari. 

 
Crec que té sentit el Club Universitari com una entitat cultural que té un 

patrimoni important, i, que, per tant, és bo que aquest patrimoni es pugui 

utilitzar des de la societat civil per fer acció cultural.  

 

Un patrimoni que ara passarà a formar part de la Fundació Casal Tortosí.  Entre 

Cantaires i Club Universitari s’ha mantingut el patrimoni. L’Ajuntament s’hi ha 

implicat per donar-hi suport i ajudar a finançar la futura Fundació.  

 

La Fundació ha d’estar ben administrada pels seus patrons, però s’ha de posar 

a l’abast de la gent jove, no només el que és el Club Universitari. Retornar-ho a 

la joventut, estudiants o no, que això jo crec que és indiferent, perquè el Club 

Universitari, malgrat que es diu així, va tindre molts de socis que no 

necessàriament havien passat o havien de passar per la Universitat. I que 

puguin, realment, utilitzar aquest espai com un espai per desenvolupar tot tipus 

d’activitat creativa, cultural, de debat, lúdica. 

 

M’agradaria que hi hagués algun col·lectiu de gent jove que s’hi impliqués, 

ara que estarien alliberats de les responsabilitats econòmiques. Que realment 

s’ho puguin passar bé, com natros ens ho vam passar, fent activitats al Casal 

Tortosí. 

 

 

Patrimoni del Club  Universitari 

 

El patrimoni del Club Universitari el té l’Ajuntament, està en dipòsit. Es va 

dipositar al Museu Municipal, però, el Museu va deixar d’existir com a tal. 

 



Alguns dels quadres estan als passadissos de l’Ajuntament, afegits, diguem-ho 

així, a la col·lecció de pintura de l’Ajuntament, i altres estan emmagatzemats 

amb el material del Museu Municipal. 

 

Hi ha una llista perfectament relacionada de tots els quadres, i estan 

identificats. Per tant, és un dipòsit que té l’Ajuntament i que l’entitat pot 

reclamar en qualsevol moment. Evidentment, l’Ajuntament, i ara ho dic com a 

alcalde, li retornarà tot.  

  

 


